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	 Milí	čtenáři,

	 padají	kaštany.	V	jedné	z	knížek	od	Foglara	byl	návod,	jak	z	nich	připravit	jakýsi	pokrm.	
Ten	recept	jsem	nikdy	nezkoušel,	ale	kdybych	si	měl	vybrat,	tak	bych	volil	Kikiny	zapečené	
brambory.	Recept	hledejte	v	tomto	čísle.	Na	kaštany	bych	se	raději	díval	při	jídle.
Bobovi	 chyběly	 v	 Lokali	 rozhovory,	 takže	 se	 rozhodl	 a	 vyzpovídal	 Berdyho.	 Výsledek	 hledejte	
uvnitř	čísla.	O	Berdym	vypovídá	něco	i	to,	že	z	mnoha	fotek,	které	v	databázi	máme	jen	jediná	jej	
zachycuje,	kterak	nemá	plné	ruce	práce.
	 Ještě	hůře	se	sháněly	fotky	k	článku,	ve	kterém	se	představuje	Iron.	Přesto	jej	
doporučuji,	protože	se	mimo	jiné	dovíte,	jak	přišel	ke	své	přezdívce.	Pokud	to	už	nevíte.
Prozradil	bych	vám	i	zápletky	dalších	článků,	ale	nakonec	si	je	raději	rovnou	přečtěte.	
Příjemné	čtení	a	všem	školou	povinným	i	hodně	úspěchů	v	novém	roce	za	redakci	přeje	
        
	 	 	 	 	 	 	 	 	 Tecklis

Sardinka

Děda



	 Sedlo	2009	z	pohledu	Lišáků

V	sobotu	jsme	přijeli	na	tábor	do	Sedla	u	Nové	Bystřice	a	začali	jsme	hned	stavět	stany	i	tee	pee	.	Potom	jsme	si	vybalili	věci	.	Další	den	jsme	začali	hrát	celotáborovou	hru	pro	vlčata,	
která	se	skládala	z	12	etap.	Hra	se	jmenuje	Mluvící	balík.

Po	zahájení	etapové	hry	jsme	měli	zahajovací	oheň.	Další	dny	jsme	začali	jezdit	na	výlety.	Mně	se	
líbil	nejvíce	výlet	do	Jindřicha	Hradce,	protože	jsme	zde	navštívili	zámek.

Ke	konci	tábora	jsme	měli	slibový	oheň,	kde	jsme	složili	slib	vlčat.
Už	se	těším	na	příští	rok	na	nový	skautský	tábor.

 ...z pohledu Kuldy

Již	po	čtvrté	jsme	jeli	na	tábořiště	u	Sedla,	které	je	poblíž	Jíndřichova	Hradce.	Tábor	jsme	cel-
kem	rychle	postavili.	Tábor	tradičně	trval	tři	týdny.	Táborovky	mno...	tak	skauti	měly	na	téma	
Baldur`s	Gate	aneb	Dřevárna.	My	jakožto	“záporní”	hrdinové	jsme	před	táborem	pomáhali	jed-

nomu	necromancerovi	vyvolat	nejhoršího	démona	všech	dob,	Bala	(nevim,	jak	se	to	píše)	a	spou-
tat	ho,	ale	překazil	nám	to	hrdina,	ehm	spíš	rádoby	hrdina,	který	v	nepravou	chvíli	zabil	onoho	ne-
cromancera	a	tím	přerušil,	když	už	démon	byl	na	světě,	ale	nebyl	spoután	a	tak	jsme	toho	démo-
na	v	hře	měli	zesmrtelnět	a	zabít	abychom	napravili	co	způsobil	onen	rádoby	hrdina,	po	úspěšném	
dokončení	táborovky	byla	výtečná	hostina.	Vlčata	v	etapové	hře	Mluvící	balík,	ale	bohužel	nevím	o	
čem	to	bylo,	jen	vím	že	hlavní	postavou	byl	Papouch,	který	vlčatům	dával	úkoly	a	tuším,	že	se	sna-
žili	vyhnat	bazilišky,	ale	jak	říkám	nevím	to	jistě.	
	 Tenhle	tábor	se	nám	celkem	povedlo	i	počasí,	sice	občas	pršelo	ale	tak	to	je	nutný.	Služ-
by	na	táboře	vedli	Ježek,	Pepa	a	já	(Kulda),	to	byly	služby,	které	vedly	skauti	a	pak	byly	dvě	služ-
by	roverské,	kde	byli	vedoucí	Ruda	a	Smíšek,	ale	jedna	služba	se	asi	kolem	poloviny	tábora	roz-
padla,	tak	už	byly	jen	čtyři	služby	a	takový	dohleda	a	pomoc	byla	Klára.	Jindřicháč	a	problém	
s	dopravou,	to	je	tak	že	když	jsme	na	táboře	bez	kol,	když	to	ňákej	Ježek	a	Sheep	odhlasuje,	že	
se	pojede	bez	kol,	tak	je	to	trochu	problém	se	dostat	na	zastávku	autobusu	včas	těžký,	zvlášť	
když	čekáme	na	deset	lidí	co	se	zaprvé	loudaj	a	za	druhé	se	ještě	vracej	pro	plavky,	peníze	atd...	
takže	ponaučení	pro	příště	mít	aspoň	hodinu	a	půl	rezervu.	Tak	jak	bych	pokračoval	dál	mno	ko-



nec	tábora	byl	kapánek	deštivý	ale	to	se	dalo	zvládnout,	celty	a	plachty	se	sbalily	jetě	než	stačily	
zmoknout	(nebo	aspoň	myslím).	
	 A	na	závěr	chci	poděkovat	všem,	co	se	na	táboře	podíleli,	takže	nejprve	chci	poděkovat	
Ironovi,	který	sice	na	táboře	nepobyl	zrovna	moc	času,	ale	určitě	měl	spoustu	práce	s	účetnictvím	a	
vždycky	se	tam	skoro	hned	když	přijel	mořil	se	Šmudlou	nad	papírama,	pak	chci	poděkovat	určitě	
Berdymu,	který	nám	tam	vlastně	ten	tábor	dovezl	a	strašně	pomohl	se	samotnou	stavbou,	pak	chci	
poděkovat	Achilovi	a	Opovi,	kteří	si	dali	práci	pro	náš	program,	dál	Mudrcovi,	který	tak	nějak	dose-
dl	na	místo	vedoucího	skautů	a	pomáhal	Achilovi	a	Opovi	s	programem,	dále	pak	Kláře	(Žofii)	která	
vedla	kuchyň	a	určitě	i	Kocourovi,	Beňovi	a	Sovičce	kteří	krotili	vlčata	a	chystali	jim	program	mno	a	
pokud	sem	na	někoho	zapomněl	tak	se	omlouvám.

...	z	pohledu	Sýkorek:

	 Jaký	byl	 náš	letošní	tábor?

Báječný	=o)
 

	 	 	 	 	 	 	 	 	 Rajka							





  
	 	 Tři	orlí	pera	–	Samotka
        Lovec

Jednou	ráno	jsem	byl	vzbuzen	před	budíčkem,	sbalil	jsem	si	spacák,	vzal	krosnu,	nabral	záso-
by	jídla	v	kuchyni	a	vyrazil.
	 Našel	jsem	příhodný	spadlý	strom	a	pod	ním	si	schoval	batoh,	nasnídal	se	a	vyrazil	jsem	

pozorovat	tábor.	Ze	začátku	byla	situace	velmi	pohodová	–	budíček,	snídaně,	nástup.	Po	nástupu	
se	vlčata	a	světlušky	sešli	v	jídelně	a	vedoucí	jim	něco	vysvětlovali.	Následně	se	vydali	nahoru	do	
stráně,	mohl	jsem	být	tudíž	odhalen	a	tak	jsem	se	raději	uklidil	do	hlubšího	porostu	lesa.
	 Z	mého	úkrytu	mne	vysvobodil	až	oběd,	který	dostal	vlčata	a	světlušky	do	bezpečné	vzdá-
lenosti.	Dle	dohody	mi	měl	být	ke	krmelci	přinesen	oběd,	a	tak	jsem	se	schoval	v	houští	poblíž.	
Když	byl	Napo,	který	mi	oběd	nesl,	dostatečně	daleko,	šel	jsem	se	najíst.	Oběd	to	byl	vskutku	gran-
diózní	–	pórková	polévka,	kaše	s	lanšmítem,	meloun	a	borůvkový	koláč.
	 Po	obědě	jsem	si	našel	perfektně	schované	místečko	celkem	blízko	tábořiště,	kde	jsem	
plánoval	zakufrovat.	Jen	co	jsem	se	nasoukal	pod	malý	smrček,	slyším	Řízka	jak	říká	něco	o	po-
svátných	místech	a	o	tom	že	mají	jít	do	stráně.	Vtom	jsem	si	uvědomil	že	ten	podivný	klacek	trčící	
ze	země	je	asi	posvátným	místem	jedné	vlčecí	skupinky.	Zdrhám.	Celou	hru	jsem	přečkal	leže	mezi	
smrkovými	větvičkami,	které	mne	neustále	tlačily	do	zad.
	 Po	hře	se	šli	všichni	koupat	a	tak	jsem	se	povaloval	na	příhodně	placatém	kameni	kousek	
nad	kadibudkou	se	srdíčkem.	A	jak	si	tak	ležím,	koukám	se	po	okolí,	vidím,	že	od	Líbiny	louky	se	k	
lesu	přibližuje	nějaký	pán	a	za	ruku	vede	malého	caparta.	Další	bleskový	úprk	do	hlouby	lesa.	Asi	

tak	půl	hodiny	jsem	se	schovával	v	porostu,	než	jsem	se	
odvážil	zjistit,	zdali	je	tam	ještě	ten	pán.	Nebyl.	
	 Dál	 jsem	pokračoval	v	pozorování	tábora	z	placaté-
ho	kamene,	a	činil	jsem	tak	až	do	okamžiku,	kdy	jsem	
se	rozhodl	jít	si	postavit	přístřešek	na	noc.	Našel	jsem	
si	plácek	mezi	čtyřmi	stromy	nedaleko	od	krmelce.	Tam	
jsem	napnul	celtu	a	zakolíkoval	ji.
	 Jelikož	 ještě	bylo	světlo,	chtěl	 jsem	se	jít	natáhnout	
na	stoh	slámy.	Tento	můj	plán	byl	však	narušen	komá-
ry,	kteří	se	nad	každým	stohem	pohybovali	ve	velkém	
množství.	Odebral	 jsem	se	 tedy	 do	mého	 skromného	
příbytku	a	pokoušel	se	usnout.	Kvůli	snaze	komárů	se	
mi	to	povedlo	až	asi	po	půl	hodině.
	 Ráno	 jsem	se	vzbudil	a	zjistil,	že	do	budíčku	zbývá	
asi	půlhodina.	Sbalil	jsem	tedy	spacák	a	alumatku,	po-
skládal	je	i	s	celtou	do	batohu	a	vyrazil	si	ještě	na	chví-
li	 sednout	na	můj	oblíbený	placatý	 kámen,	na	kterém	
jsem	ještě	chvíli	poseděl	a	poté	se	konečně	vydal	do	tá-
bora.



	 O	“šikovných”	skautech	a	“snaživých”	vedoucích
	 	 (závěrečná	výprava	skautů	305.)	
        Napo

Obyčejně	nepíšu	články	o	oddílových	výpravách,	nicméně	rozhodl	jsem	se	učinit	výjimku	a	
napsat	o	závěrečné	výpravě,	jejímž	cílem	mělo	být	vyvrcholení	celoroční	hry	–	jak	název	
článku	napovídá,	celé	to	dopadlo	poněkud	jinak.	Než	se	s	vámi	podělím	o	své	postřehy,	ješ-

tě	bych	poznamenal,	že	závěr	hry	proběhl	nakonec	na	začátku	tábora	bez	problémů	a	ke	spokoje-
nosti	všech.

Jak	se	dobíhá	vlak

Sraz	na	nádraží	Hlavním	probíhá	jako	obvykle,	Žvejk	volá,	že	asi	nestíhá	vlak	a	ať	mu	nekupujeme	
jízdenku;	všichni	ostatní	jsou	již	dávno	na	místě	a	tak	se	vydáváme	na	nástupiště	1a	(pro	ty,	co	to	
neznají	–	je	to	hned	na	kraji	a	vede	k	němu	pěkná	cílová	rovinka	zhruba	100	metrů).	Naším	cílem	je	
rychlík	Praha	–	České	Budějovice	přes	stanice	jako	Čimelice,	Čížová	a	Číčenice	(některé	věci	pro-
stě	nevypadají	jako	náhoda)	a	taky	Příbram	a	Beroun,	kde	z	něj	ale	bohužel	vystoupíme.	Ale	do	Čí-
čenic	se	bych	se	opravdu	rád	podíval,	když	tam	staví	i	rychlík.
	 Protože	 se	 nudíme,	 pozorujeme	 lidi	 přicházející	 na	 vlak.	S	 blížícím	 se	 časem	odjezdu	
většina	 po	 spatře-
ní	vlaku	na	nástupiš-
tě	 začíná	 sprintovat	
a	 následně	 s	 úlevou	
zvolní	 ve	 chvíli,	 kdy	
vidí,	 že	výpravčí	 ješ-
tě	 nemává.	 Je	 mož-
ná	 hloupé	 se	 někte-
rým	 smát,	 ale	 těžko	
se	 lze	 ubránit	 -	 na-
příklad	 jako	 dvojici	 -	
každý	v	ruce	dvě	taš-
ky	 a	 muž,	 který	 má	
evidentní	náskok,	po-
křikuje	 na	 paní	 (evi-
dentně	 v	 kyslíko-
vém	dluhu	a	rudé	jak	
rak)	:”Proboha	přidej,	
nebo	nám	to	ujede!”.	
Paní	to	asi	věděla,	je-
nom	prostě	není	Jar-
mila	Kratochvílová	…	
Nebo	skupinka	mládeže	(evidentně	hráčů	na	lesní	roh),	kteří	hezky	pěkně	s	báglem	a	plandajícím	
lesním	rohem	dosprintovali	až	k	vlaku,	aby	z	něj	za	chvíli	vylezli	a	odsprintovali	zase	zpátky	–	zřej-
mě	do	vlaku,	který	je	odveze	správným	směrem.	
	 Čas	odjezdu	se	pomalu	nachýlil,	ale	kohopak	to	nevidíme,	k	vlaku	sprintuje	Žvejk.	Nejen-
že	mu	vlak	neujel,	ale	navíc	nepotřeboval	ani	ten	lístek,	pan	průvodčí	v	rychlíku	i	následujícím	mo-
toráku	měl	asi	pauzu.	To	má	holt	někdo	štěstí	…	nebo	to	má	naplánovaný,	záleží	co	si	zvolíte.



Snad	radši	nic	neplánovat	…

	 Ráno	jsme	vstali	brzy,	opravdu	brzy	v	půl	sedmé,	tedy	vedení	(i	Žvejk,	wow).	Podle	plánu	
jsme	měli	oddílu	zanechat	vzkaz,	ať	nás	stopujou	a	vyrazit	na	cestu.	Jenže	ouha,	Špagetka	nemohl	
spát	a	potuluje	se	venku,	podle	vlastních	slov	“hledá	houby”.	Přece	to	nevzdáme	-	trocha	taktiky	a	
rozhodnosti	v	hlase	a	Špagetka	je	zpátky	ve	stanu.	Ale	klid	dlouho	nepotrvá,	nezbývá	než	se	rych-
le	a	potichu	sbalit	a	vyrazit	na	cestu.	Jen	co	se	odplížíme,	akrobaticky	prchajíc	s	tropiky,	Špagetka	
už	zase	vylézá,	nemáme	moc	času,	než	mu	to	dojde	a	přečte	si	dopis.
	 Značení	cesty	pochodovými	značkami	není	žádný	med,	občasné	odbočky	nás	zdržují,	na-
štěstí	jsme	v	plné	sestavě,	takže	nám	to	odsýpá.	Po	nějakém	kilometru	přišel	čas	na	snídani,	skau-

tíci	 dostali	 dopi-
sem	 úkol	 uva-
řit	 si	 čajík,	 což	
by	 je	 mělo	 zdr-
žet.	Ovšem	mělo	
je	 ten	 správ-
ný	 výraz,	 zatra-
cený	 kondicio-
nál;	ke	konci	sní-
daně	 nás	 skauti	
míjí	a	tak	je	zdra-
víme	a	zanechá-
váme	 vařit	 čaj,	
příště	se	musí	na	
zprávy	 používat	
jenom	 imperati-
vy	a	ještě	k	tomu	
asi	s	nějakou	vý-
hrůžkou	…	
	Tak	 pěkně	 zod-
povědně	 zna-
číme	 cestu	 dál,	
chvíli	 po	 fábor-
cích,	 chvíli	 po	
značkách	 a	 tu	 a	

tam	zanecháváme	šeky	pro	naše	kolemjdoucí.	Až	jsme	se	proznačili	k	myslivně	Skalka,	moc	pěkné	
stavení,	bohužel	bez	zvonku	a	s	velkým	zlým	psem	na	dvoře,	nabrání	vody	radši	vzdáváme.	Jsme	
se	sebou	celkem	spokojení,	rozhodneme	se	zanechat	poslední	šek	na	trafu	u	silnice	společně	s	do-
pisem,	ať	oddíl	doputuje	na	zříceninu	Jinčov.	Malá	pauzička	a	vyrážíme	na	zříceninu,	když	v	tom	
zvoní	telefon.	Volá	Pavián,	kde	jako	že	jsme,	oni	jsou	na	Jinčově	a	my	nikde.	Jsem	trochu	opařený,	
jak	nás	mohl	předběhnout	někdo,	kdo	nás	má	stopovat,	aniž	bychom	si	toho	všimli?	
	 Odpověď	není	složitá,	dokonce	vykazuje	jisté	známky	geniality.	Co	uděláte	když	ztratíte	
značenou	cestu	–	budete	ji	beznadějně	hledat,	nebo	si	to	střihnete	lesem	k	cíli,	který	pan	vedoucí	
neprozřetelně	prozradil	v	plánu	?	Evidentní	je,	že	v	holé	pustině	by	se	naši	skauti	neztratili,	z	hledis-
ka	hry	je	to	ovšem	chabá	útěcha.	
	 Přirozeně	jsme	nemohli	připustit	zmar	naší	usilovné	práce,	skautíci	jenom	shodili	batůžky	
a	vyrazili	zpátky,	aby	naší	trasu	zužitkovali.	

“Příroda	je	chrám”

	 S	blížícím	večerem	jsme	si	vyhledali	pěkné	místečko	na	kraji	dubového	lesa	s	výhledem	
na	zapadající	slunce	a	moře	zeleně,	ideální	přírodní	scenérie,	ticho,	ptáčkové	zpívají.	Dali	jsme	si	



dobrý	pozor,	abychom	opus-
tili	přírodní	rezervaci,	 táboří-
me	dvacet	metrů	za	její	hra-
nicí.	
	 Tak	 si	 postavíme	
stany	a	začneme	vařit	večeři,	
čeká	 nás	 bramborová	 kaše	
s	párkem.	Pomalu	padá	sou-
mrak,	 hrajeme	Bang.	V	 tom	
to	 začne,	 nedaleko	 od	 nás	
zaparkovalo	 nějaké	 fáro	 a	
pouští	si	rádio	na	plný	pecky.	
To	je	skoro	to	poslední,	co	by	
člověk	 čekal,	 další	 na	 řadě	
je	návštěva	knížete	Schwar-
zenberka,	 co	 mu	 to	 kolem	
patří.	Vydrželi	opravdu	dlou-
ho,	 jak	se	 říká	uprostřed	ni-
čeho.	 Asi	 nepředpokládali,	
že	je	někdo	poslouchá,	co	by	
tam	asi	tak	někdo	dělal.

	 Aby	 to	 tak	 nevy-
padalo,	 výprava	 byla	 celko-
vě	bezvadná,	to	jen	pesimis-
ta	v	mém	nitru	si	 rád	vybírá	
blatantní	neúspěchy.	Ovšem	
máte-li	rádi	listnaté	dubové	a	
habrové	lesy	jako	já	a	neva-
dí	 vám	klíšťata	 (asi	 tak	 15),	
nebo	 jste	 Žvejk,	 na	 kterého	
nejdou,	tak	můžu	okolí	hrád-
ku	Jinčova	a	Národní	přírod-
ní	 rezervaci	Vůznice	 jen	do-
poručit	k	návštěvě.		

  Výprava	do	Roztok
	 	 	 	 	 19.–21.6.		Střelka

Jednoho	pátečního	odpoledne	jsme	se	sešli	na	stanici	metra	Dejvická.	Odtud	jsme	jeli	auto-
busem	do	Roztok	na	skautskou	základnu.	Po	příjezdu,	večeři	a	vybalení	vytáhl	Mudrc	kytaru.	
Chvíli	jsme	zpívali	a	pak	šli	spát.	Po	probuzení	a	rozcvičce	byla	snídaně.	Po	snídani	započala	

výroba	dřevěných	zbraní.	Někdo	vyráběl	meč,	někdo	palici,	někdo	sekyru	a	někdo	štít.	Výroba	nám	
zabrala	celé	dopoledne	a	ještě	chvilku	po	obědě	(ke	kterému	se	podávaly	palačinky	s	marmeládou,	
nutelou	a	šlehačkou).	Když	měli	všichni	alespoň	jednu	zbraň	vyrobenou,	začali	jsme	šermovat	a	po	
chvíli	nás	navštívil	mág,	který	po	nás	chtěl	přepadnout	karavanu	a	obrat	jí	o	stříbrné	cihličky,	kte-
ré	potřeboval	na	vyvolání	démona.	A	tak	jsme	podle	jeho	přání	vzali	karavanu	útokem.	Nakonec	se	



nám	podařilo	cihličky	získat.	Dali	jsme	je	mágovi	a	ten	prohlásil,	že	už	má	všechny	potřebné	ingre-
dience	na	vyvolání	démona	a	odešel	s	tím,	že	se	vrátí	ho	vyvolat.	
	 Po	večeři	se	opravdu	vrátil	a	tak	začalo	vyvolávání,	jenže	skoro	na	jeho	úplném	konci,	kdy	
už	byl	démon	vyvolán	a	mág	ho	spoutával,	se	odnikud	vynořil	Zlatoslav	Loghart	a	mága	zabil,	čímž	
způsobil,	že	se	démon	uvolnil	a	začal	se	svobodně	pohybovat	po	zemi	a	ničit	města.	Naštěstí	Zla-
toslav	slíbil	že	nám	vytvoří	portál	a	přenese	nás	na	místo,	kde	se	dá	najít	svitek,	který	popisuje,	jak	
tohoto	démona	zastavit.	No	a	po	téhle	záležitosti	jsme	šli	na	kutě.	Ráno,	po	snídani,	jsme	se	muse-
li	již	zabalit	a	uklidit	a	opustit	základnu	(opustit	sice	až	kolem	jedné	hodiny.	ale	stejně	k	tomu	nako-
nec	došlo).	Po	asi	dvacetiminutové	cestě	autobusem	jsme	se	všichni	rozešli	ke	svým	domovům.

	 Krajské	kolo	Svojsíkova	závodu
	 	 	 	 5.-7.6.
	 	 	 	 	 Ježek		-	Střelka

Bylo	nebylo...	Jednoho	krásného	víkendu	za	šestero	městy	a	osmero	potoky	se	konal	Svoj-
síkův	závod.	Přesněji	řečeno	Krajské	kolo	Svojsíkova	závodu.	Všechno	to	pro	nás	začalo,	
když	jsme	se	dozvěděli,	že	naše	družina	se	dostává	do	tohoto	kola.	Když	už	se	konal	sraz	

na	odjezd,	nikdo	z	nás	neměl	tušení	jak	se	tam	pojede...	Rádcové	nasedli	do	aut	a	byli	odvezeni	
až	do	města,	u	kterého	se	akce	konala..	Celá	tato	akce	už	od	odjezdu	z	nádraží	byla	v	mafiánském	
stylu..	Každý	z	rádců,	kteří	přijeli	do	města	asi	dvě	a	půl	hodiny	před	ostatními,	jednotlivě	zaujal	ur-
čenou	pozici,	kde	se	měl	setkat	se	zbytkem	své	skupiny.	Po	dlouho	očekávaném	střetnutí	se	celá	
naše	skupinka,	stejně	jako	ty	ostatní,	odebrala	na	cestu.	Každý	měl	na	batohu	číslo,	které	bylo	ja-
koby	jeho	život.	Nesměl	se	během	cesty	nechat	přečíst	od	ostatních	družin	a	zároveň	se	měl	snažit	
přečíst	ostatní..	Cesta	byla	dlouhá	asi	čtyři	až	pět	kilometrů	a	bylo	snadné	se	ztratit.
	 Po	příchodu	do	tábořiště	jsme	využili	chvilku	k	občerstvení.	Poté	se	už	rozběhl	závod.	Už	
v	tu	dobu	jsme	byli	unavení,	ale	to	nepřišlo	ještě	to	nejhorší.	Strhl	se	slejvák	jak	hovado	a	každej,	
kdo	byl	v	terénu,	byl	promočenej	na	kost..	Některá	ze	stanovišť	byla	udělána	dobře,	se	zajímavým	
tématem.	Když	se	schylovalo	k	večeru,	byl	na	řadě	další	úkol.	Přespání	v	přírodě	s	cizím	vedoucím..	
To	znamená,	že	by	mělo	být	nalezeno	správné	místo	na	rozbití	tábora	poblíž	určeného	místa,	uva-
ření	večeře,	týmová	spolupráce	atd...	No	nedopadlo	to	nejhůř..	Další	den	už	bylo	o	něco	lepší	po-
časí..	Ráno	se	měla	rozběhnout	další	část	závodu,	takže	jsme	rychle	museli	poklidit	tábor	a	vyrazit	
na	cestu	do	hlavního	tábořiště.
	 Jakmile	se	rozběhly	brány,	které	jsou	ta	další	část	závodu,	všichni	šli	plnit	úkoly	na	různá	
stanoviště,	rozesetá	po	okolí.	Mně	osobně	to	přišlo	jednodušší	než	samotný	závod,	ale	je	to	věc	ná-
zoru.	Jakmile	vypršel	časový	limit	na	brány,	všichni	se	opět	shromáždili	na	hlavním	tábořišti,	kde	po	
nějaké	době	byly	vyhlášeny	i	výsledky	závodu.	Mezitím	se	ale	událo	spoustu	věcí.	Například	jsme	
si	uvařili	oběd	nebo	za	námi	přijeli	autem	Iron	s	Mudrcem.	Nyní	už	se	časově	dostáváme	k	nástupu,	
tudíž	i	k	vyhlášení	výsledků.	Nevím	sice	kdo	se	umístil	na	prvním,	druhém,	čtvrtém	a	na	těch	dal-
ších	místech,	ale	jsem	si	jistý,	že	naše	družina	se	umístila	na	třetím	místě.	Chvilku	před	odjezdem	
pro	nás	měli	Iron	s	Mudrcem	překvapení.	Řekli	nám,	že	nás	odvezou	do	Prahy	autem..	To	bylo	fajn.	
Během	cesty	se	nic	zvláštního	nestalo.	V	Praze	jsme	se	rozešli,	ale	scházíme	se	samozřejmě	po-
řád	na	jiných	akcích.





...troška	kultury	nikoho	nezabije...

	 Podzim	s	draky,	Kůlnou	či	Čapkem
         Kika

Kterak	draka	vyrobit

I	když	vítr	fouká	celý	rok,	draci	se	nejlépe	pouštějí	na	podzim.	Nebe	rozřezané	provázky	papíro-
vých	draků	tvoří	spolu	s	barevnými	listy	jeden	z	jeho	symbolů.	Ačkoliv	by	se	pouštění	draků	moh-

lo	zdát	jednou	z	upadajících	a	nemoderních	tradic,	opak	je	pravdou	–	znějí	snad	slova	powerkiting,	
buggykiting	či	snowkiting	zastarale?	Všechny	výše	jmenované	aktivity	svědčí	o	tom,	že	tato	tradice	
se	stále	dynamicky	rozvíjí	(vznikla,	mimochodem,	již	v	4.	století	př.	n.	l.	v	Číně).	Pro	finanční	nároč-
nost	není	pravděpodobné,	že	by	se	mohly	stát	náplní	jedné	ze	skautských	akcí,	ale	i	tradiční	draki-
ády	bývají	úspěšné	–	a	to	nejen	mezi	mladšími	ročníky.	Na	serveru	draci.net	je	k	nalezení	vše,	co	
se	draků	týká	–	od	historie	přes	současné	podoby	tohoto	sportu	až	k	návodům	na	výrobu	různých	
typů	draků.	

 Kde nalézt návody, jak vyrobit draka:

•	 	 http://www.draci.net/navody/index.php
•	 	 http://hobby.idnes.cz/
•	 	 http://domacidilna.cz

Projekt Kůlna

Kůlna	je	společným	projektem	Českého	rozhlasu	3	-	Vltava,	Národního	divadla	a	Galerie	Hlav-
ního	města	Prahy.	Pro	všechny	milovníky	kultury	je	neocenitelným	pomocníkem.	Nabízí	emai-

lové	zasílání	pozvánek	na	zajímavé	kulturní	události	-	můžete	se	těšit	na	pozvánky	k	poslechu	vy-
braných	vltavských	pořadů,	výstavy,	koncerty,	divadelní	představení,	setkání	a	debaty	s	umělci.	Pro	
všechny,	kteří	se	zaregistrují	na	kůlním	webu,	jsou	připravené	i	milé	slevy	na	vybrané	akce.	A	ne-
bojte	se	pražské	lokálnosti	–	mezi	partnery	projektu	patří	i	galerie	Olomouce,	Brna	či	Českých	Bu-
dějovic.	

•	 	 http://www.rozhlas.cz/kulna
  

Kniha o Jizerských horách

Byť	s	odcházejícím	létem	opouštívá	naši	zemi	i	slunečné	počasí	a	doba	vandrů	a	puťáků	kon-
čí,	není	vhodnější	čas	k	výletu	do	Jizerských	hor	než	právě	podzimu.	Tvrdí	to	autorita	nejpovo-

lanější	–	Miloslav	Nevrlý,	autor	již	legendární	Knihy	o	Jizerských	horách.	Od	roku	1976	se	toto	dílo	
dočkalo	již	čtyř	vydání	(naposledy	v	listopadu	2007)	a	do	krásného	severočeského	pohoří	přived-
lo	již	mnoho	roverů-tuláků.	Kniha	o	Jizerských	horách	může	být	výborným	pomocníkem	k	přípravě	
skautské	výpravy.	Na	jejích	stránkách	lze	nalézt	poetické	popisy	snad	každého	koutu	Jizerek,	mno-
ho	příběhů	a	místních	pověstí,	zamyšlení	nad	tématy	týkajícími	se	přírody,	skromnosti,	svobody	či	
odvahy.	Učí	nás	rozvíjet	vnímavost	k	okolí	a	prohlubovat	vztah	k	přírodě	–	a	skrze	to	i	k	sobě	samé-



mu.	A	díky	neobvyklému	formátu	se	snadno	vejde	do	batohu…

•	 NEVRLÝ,	Miroslav.	Kniha	o	Jizerských	horách.	Liberec:	Vestri	2007

Kluby deskových her

Při	nepříznivém	počasí	lze	nalézt	útočiště	v	jednom	z	klubů	deskových	her,	které	v	mnoha	měs-
tech	rostou	jako	houby	po	dešti.	Jejich	návštěva	je	příjemným	zážitkem	a	vhodnou	náplní	skaut-

ské	schůzky	(nepřehlédnutelnou	výhodou	je	absence	nutnosti	přípravy	J	).	Vstupné	bývá	povětši-
nou	spíše	symbolické.	V	Praze	můžete	zamířit	do	Paluby	(Lidická	40,	Praha	5)	v	Plzni	do	Bedny	
(Zábělská	54b,	Plzeň).	V	Brně	funguje	skautský	klub	deskových	her,	scházející	se	ve	Skautském	
domě	(Boženy	Němcové	29,	Brno).	V	Liberci	lze	za	deskovkami	jít	do	čajovny	82	vůní	(Sokolov-
ské	nám.	307/4,	Liberec),	v	Ostravě	zase	do	čajovny	U	Zlaté	rybky	(Na	Svobodě	3139/1,	Ostra-
va-Martinov).	

•	  Paluba	–	http://paluba.cz
•	  Bedna –	http://deskovky.ic.cz
•	  Brněnský klub deskových her	–	http://klub.gzk.cz
•	  Čajovna 82 vůní	-	http://cajovna.darkhelm.eu
•	 	 http://www.urybky.cz
•	  Seznam klubů deskových her -	http://www.deskovehry.info/kluby.php

 

Stáhněte si Čapka

25.	prosince	2008	uplynulo	70	let	od	smrti	jednoho	z	nejvýznamnějších	a	nejoblíbenějších	čes-
kých	spisovatelů	–	Karla	Čapka.	Tím	pádem	se	na	jeho	dílo	přestala	vztahovat	ochranná	lhů-

ta.	Městská	knihovna	v	Praze	se	tedy	rozhodla	zpřístupnit	kompletní	tvorbu	tohoto	dramatika,	no-
vináře,	demokrata,	filosofa	a	nadšeného	zahrádkáře	na	svých	stránkách	volně	ke	stažení.	V	elek-
tronické	podobě	zde	najdete	díla	jako	Válka	s	mloky,	Bílá	nemoc	či	Hovory	s	TGM.	Nebo	třeba	sta-
rou	známou	Dášenku.	Stahovat	můžete	ve	všech	možných	formátech	vhodných	pro	PC,	PDA	i	mo-
bilní	telefon.	

•	 	 http://www.mlp.cz/karelcapek/	

	 Máte	oblíbené	místo? 

 Místo	kde	je	vám	dobře?
         Bobo

Určitě	ano,	jen	ho	asi	budete	mít	každý	jinde,	nebo	si	pod	tím	svým	místečkem	představíte	
každý	něco	úplně	jiného.	Mě	teď	napadá	třeba	oblíbené	místo	v	autobuse	nebo	oblíbené	
místo	v	jídelně,	oblíbené	místo	na	těle	a	nebo	oblíbené	místo	kdesi	u	zeleného	lesa,	kde	zpí-

vají	barevní	ptáci	a	kromě	nich	už	je	slyšet	jen	příjemný	vítr.	Takové	místo	já	jedno	znám.
	 Když	tam	přijedu	sám,	přímo	z	rušné	Prahy,	chvilinku	mě	z	toho	ticha	běhá	mráz	po	zá-
dech.	Pak	se	ale	zaposlouchám	a	v	tom	krásném	tichu	rozpoznávám	právě	ty	zvuky,	na	které	by	
člověk	z	města	málem	zapomněl.	Slyším	hryzat	myšku,	klovat	datla,	štěkat	srnu.	Stačí	na	chvilku	
zavřít	oči	a	jsem	v	jiném	světě.	Světě	klidu	a	nesmírné	pohody.	V	létě	se	nechám	šimrat	krásně	tep-
lými	paprsky	letního	sluníčka,	v	zimě	klidně	nastavím	tvář	jehličkám	ledového	větru.	Jezdím	na	to-



hle	místo	rád	a	pokaždé	je	to	ticho	jiné.	Zkuste	si	taky	najít	to	své	místečko	a	alespoň	občas	si	ho	
užívejte.	Dopřejte	si	v	dnešním	uspěchaném	čase	trochu	klidu	a	nechte	se	unášet	slabými	tóny	po-
hodové	atmosféry	právě	toho	vašeho	místečka…

 Kuchařský	koutek	s	tetou	Kikou

Protože	a	 jelikož	tetka	Kička	propadla	hodinám	stráveným	tancováním	u	plotny	(rozuměj,	ply-
nového	sporáku)	nebo	kamaráděním	se	s	horkovzdušnou	troubou,	rozhodla	se,	že	s	vámi	bude	

sdílet	kuchařské	a	pekařské	nápady.	Aby	to	nebyla	 jen	one-woman	show,	pokusí	se	pro	vás	vy-
táhnout	zaručené	a	osvědčené	 recepty	 i	 z	 jiných	kuchařinek	na	našem	středisku.	V	 tomto	čísle	
Lokali	vám	představí	svůj	nejoblíbenější	 recept	na	hlavní	 jídlo	–	zapečené	brambory	s	 rajčaty	a	
smetanou.	
Tak,	hurá	do	toho:

Co budete potřebovat pro čtyři až pět hladových strávníků?

•	 	 7	-	8	větších	brambor	–	dle	velikosti	žaludků
•	 	 6	rajčat
•	 	 3	červené	cibulky	(použít	můžete	i	světlé,	ty	ale	nejsou	tak	jemné)
•	 	 1	konzerva	kukuřice
•	 	 1	kelímek	smetany
•	 	 1	rajčatový	protlak
•	 	 Sůl,	špetka	pepře,	oregano

Jak na to?

Rajčata	 a	 cibulku	 nakrájíme	 na	 kostičky	 a	 ve	 větší	 nádobě	 smícháme	 s	 kukuřicí,	 protlakem	 a	
kořením.	Brambory	naopak	nakrájíme	na	kolečka.	Část	nakrájených	brambor	vyskládáme	do	za-
pékací	 nádoby	 a	 pokryjeme	 hmotou	 vzniklou	 z	 rajčat,	
cibulky,	kukuřice	a	protlaku.	Na	ní	dáme	další	vrstvu	
brambor	 a	 opět	 pokryjeme	 rajčatovou	 hmotou.	
To	 opakujeme,	 dokud	 máme	 dost	 brambor,	
hmoty	a	místa	v	nádobě	J	Vše	nakonec	zali-
jeme	smetanou	a	dáme	do	trouby	–	pečeme	
na	220°C,	dokud	nebudou	brambory	měkké.	
Nelekněte	se,	bude	to	trvat	dlouho	–	asi	1,5	
hodiny.

Doba přípravy:
30	 minut	 krájení,	 skládání	 a	 míchání	 +	 90	
minut	pečení

Náročnost:    
  
       



 Lokali rozhovor: Berdy

Na	 rozhovor	 do	 dnešního	 čísla	
tu	 máme	 osobnost,	 které	 si	

moc	 vážím	 a	 jsem	moc	 rád,	 že	 se	
Berdy	k	rozhovoru	uvolil.	Byl	 to	můj	
vůdce	na	cestě	oddílem	a	i	když	byly	
některé	 jeho	 úkoly	 náročné,	 jsem	
rád	že	jsem	je	mohl	plnit.	Dnes	už	je	
to	 nějaký	 ten	 pátek,	 co	 oddíl	 přímo	
nevede,	ale	podílí	se	mírou	nemalou	
na	chodu	střediska	a	 je	 tou	pomoc-
nou	rukou,	bez	které	by	spoustu	věcí	
nefungovalo	 tak	 jak	 má.	 Berdyho	
jsem	se	zeptal	na	několik	jednoduch-
ých	otázek.

Otázka	 první,	 kdy	 a	 jakým	
způsobem	jsi	přišel	do	oddílu?

•	 					Když	jsem	v	dubnu	roku	1968	přišel	na	druhou	schůzku	nově	zakládaného	skautského	oddí-
lu	ve	Strašnicích,	bylo	již	plno.	Byl	jsem	malý	kluk	a	nebýt	souseda,	který	bydlel	vedle	klubovny	
a	u	vedoucího	se	přimluvil,	asi	bych	chodit	nemohl.	Oddíl	zakládal	Atri	a	to	byl	můj	první	vůdce.

Otázka	druhá,	pamatuješ	si	tvé	nejoblíbenější	
místo	výprav?
•	 	 No,	 pokud	myslíš	 kam	 jsem	 jezdil	
rád	jako	malý	kluk,	tak	to	budou	asi	Louňovice	pod	
Blaníkem.	 Jako	 vedoucí	 jsem	 s	 oddílem	 nejradši	
jezdil	do	Sedla.

Otázka	třetí,	tvoje	nejoblíbenější	hra?
•	 	 	Nemám	jednu	konkrétní,	ale	vždy	
jsem	měl	moc	rád	lesní	bojovky.

Otázka	čtvrtá,	co	ti	dal	oddíl	do	života?
•	 	 Hlavně	 jsem	 poznal	 co	 je	 to	 ka-
marádství	 a	 to	 napříč	 věkem.	 Objevil	 jsem	 nová	
místa	kam	bych	se	jinak	asi	nepodíval.	Určitě	jsem	
se	naučil	být	poctivý	a	pravdomluvný,	což	 je	dnes	
například	 v	 práci	 zajímavé	 srovnávat	 s	 ostatními.	
Přijde	mi,	že	dnes	se	takovéto	vlastnosti	u	spousty	
lidí	moc	nenosí.	A	to	je	škoda…



Otázka	pátá,	kolik	měl	tvůj	oddíl	nejvíce	členů?
•	 	 Nedá	se	to	přesně	říct,	protože	byly	situace	jako	třeba	na	táboře	v	roce	1978	kdy	jsem	na	

táboře	vedl	chlapecký	a	dívčí	oddíl	dohromady,	ale	ve	vlčácích	bývalo	kolem	třinácti	kluků.	

Otázka	 šestá,	 co	 si	 myslíš,	
že	 může	 dnešní	 oddíl	 dát	
dětem?
•	 Určitě	 to,	 že	 děti	 nemusí	
být	 jen	 na	 ulici,	 že	 poznají	 více	
přírodu.	 Naučí	 se	 být	 více	 samo-
statné,	 protože	 v	 oddíle	 se	 musí	
snažit	vždy	najít	řešení.

Otázka	 sedmá,	 tvoje	
nejoblíbenější	barva?
•	 Modrá.

Otázka	osmá,	co	by	jsi	popřál	
našim	 oddílům	 do	 nového	
skautského	roku?

•	 	 Nejen	našim	oddílům,	ale	všem	skautům	přeji	plné	oddíly	spokojených	dětí	a	vůdce,	kteří	
dokáží	připravit	bohatou	činnost.

Berdy,	děkuji	ti	za	tvůj	čas	i	chuť	odpovídat	na	mé	otázky.

	 Čtenáře	zdraví	a	otázky	pokládal Bobo.

	 Představuje	se	...

  Iron

Na	letním	táboře,	na	kterém	jsem	byl	v	letošním	roce	pouze	na	skok,	mne	Žabka	požádala,	
abych	něco	o	sobě	napsal.	I	když	si	myslím,	že	mne	ve	středisku	snad	všichni	znají,	poku-
sím	se	na	sebe	prozradit	některé	detaily,	které	asi	tak	obecně	známé	nejsou.

 Mé začátky

	 S	oddílem,	tehdy	turistickým	a	pionýrským,	jsem	se	seznámil	v	roce	1981	na	pochodu	Pra-
ha	-	Prčice,	kam	jsem	šel	se	svým	tatínkem.	Stejným	autobusem	jel	i	Standa	Zemen	se	svým	oddí-
lem.	Slovo	dalo	slovo	a	od	září	1981	jsem	začal	chodit	do	oddílu,	ve	kterém	vznikla	nová	družina.	
Postupem	času	jsem	se	stal	vedoucím	družiny	(ve	skautské	terminologii	by	se	řeklo	rádcem)	a	zá-
stupcem	vedoucího	oddílu.	
	 Na	letním	putovním	táboře	Povltavím	v	roce	1985	jsem	získal	svoji	přezdívku	Iron.	Oprav-
du	v	ní	nehledejte	žádné	překlady	z	angličtiny	nebo	souvislost	s	čistícími	prostředky.	Vymyslela	ji	
Iva	Musilová	a	Franta	Medek	pro	mé	dloubavé	a	ironické	poznámky.



 
	 V	 roce	 1991,	 kdy	 oddíl	 přestou-
pil	do	Junáka,	konkrétně	do	35.	střediska,	
jsem	se	stal	vedoucím	oddílu.	Když	to	tak	
počítám,	už	 je	 to	neuvěřitelných	osmnáct	
let.	

 Co mne živí?

	 Celým	 mým	 profesním	 životem	
mne	provází	 jeden	živel	planety	Země,	a	
tím	je	voda.	
	 Vystudoval	 jsem	 Vysokou	 ško-
lu	chemicko-technologickou	v	Praze,	obor	
technologie	vody,	kde	jsem	několik	let	pra-
coval	 jako	 interní	 doktorand.	 Pak	 jsem	
nastoupil	 na	 18	 měsíců	 do	 Výzkumné-
ho	 ústavu	 vodohospodářského	 na	 civilní	
vojenskou	službu	a	po	 jejím	skončení	do	
podniku	Povodí	Vltavy	do	laboratoří.	Po	7	
letech	jsem	se	vrátil	zpět	do	výzkumného	
ústavu,	 kde	se	hlavně	zabývám	stanovo-
váním	léčiv	ve	vodách	a	možnostmi	jejich	degradace.

 
 Současnost

	 V	současnosti	kromě	309.	oddílu,	jsem	vedoucím	35.	střediska	a	členem	obvodní	rady	Ju-
náka	v	Praze	10	a	v	roce	2007	jsem	absolvoval	Ekumenickou	lesní	školu.	
	 Co	se	týče	mého	osobního	života	tak	10.	října	2008	jsem	se	oženil	na	zámku	v	Roztokách	
u	Prahy,	kde	mnozí	z	Vás	byli,	a	bylo	to	pro	mne	obrovské	překvapení,	kolik	Vás	přišlo.	No,	a	v	čer-
venci	letošního	roku,	kdy	jsem	se	už	balil,	že	pojedu	pomoc	s	uklízením	tábora,	jsem	najednou	rych-
le	místo	směr	Jindřichův	Hradec	jel	směr	porodnice.	Za	necelé	dva	dny	se	mi	narodili	krásní	dva	tr-
paslíci.	

 Mé záliby

	 Asi	největší	zálibou	a	současně	posláním	je	pro	mne	samozřejmě	skauting.	Kromě	něho	
mě	baví	cyklistika	a	společenský	tanec.	Bohužel	v	poslední	době	mi	na	tyto	záliby	mnoho	času	ne-
zbývá.

 Budoucnost

	 A	jak	to	se	mnou	bude	dál?	V	současné	době	chci	být	na	plný	úvazek	hlavně	otcem	svých	
dvou	krásných	čerstvě	narozených	dětí	Lucinky	a	Radečka.	Ne,	že	bych	na	skauty	zanevřel,	ale	teď	
se	musím	hlavně	věnovat	rodině.	Starost	o	oddíl	jsem	dočasně	předal	Mudrcovi	a	o	chod	střediska	
se	dělím	s	Bobem.	



Fotoseriál: Roverská voda 2009
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